



1 family torn apart by war
is too many.

Geneva, 05.12.2013

UNHCR urges Dominican Republic to restore nationality

UNHCR urges the Dominican Republic to rapidly take steps to restore the nationality of individuals affected by a ruling of the Constitutional Court, which deprives tens of thousands of Dominicans of Haitian descent of their nationality, rendering them stateless.

UNHCR expresses deep concern that two months after the ruling, the situation of this population has not yet been adequately addressed by the authorities. This week, the Dominican Government announced its intention to submit to Congress a bill to allow the affected population to apply for naturalization.

As a result of this proposed measure, individuals who have been considered Dominican citizens their entire lives will need to apply for naturalization.

International legal standards require that the Government automatically restores the nationality of all individuals affected by the ruling and respects their acquired rights. A simple and rapid procedure is needed so that they can obtain their identity documents.

On 23 September, a ruling by the Constitutional Court of the Dominican Republic introduced a new interpretation of the criteria for acquisition of Dominican nationality with regard to children of irregular migrants born in the country.

The Court decided to apply the new criteria retroactively to 1929 and, as a result, concluded that several generations of Dominicans of Haitian descent, many officially registered as Dominican citizens at birth, no longer meet the criteria for Dominican nationality.

UNHCR emphasizes that the individuals affected by the judgment are not migrants and that they have deep roots in the country. The organization encourages the Dominican Republic to recognize and take action to resolve this human rights problem.

UNHCR has a mandate from the UN General Assembly to identify, prevent and reduce statelessness and protect stateless persons.

For further information, please contact:

In Washington, Brian Hansford on mobile +1 202 999 8523

In Geneva, Babar Baloch on mobile +41 79 557 9106

END

Spanish version

ACNUR insta a la República Dominicana a restituir la nacionalidad

El ACNUR insta a la República Dominicana a tomar medidas efectivas a fin de restituir la nacionalidad de los individuos afectados por la decisión del Tribunal Constitucional que priva a decenas de miles de dominicanos de ascendencia haitiana de su nacionalidad convirtiéndolos en apátridas.

El ACNUR manifiesta su profunda preocupación que, dos meses después de dicha decisión, la situación de la población concernida todavía no ha sido adecuadamente atendida por las autoridades. Esta semana, el Gobierno dominicano ha anunciado su intención de someter al Congreso un proyecto de ley que permitirá a la población afectada solicitar la naturalización. Como resultado de esta medida, personas que han sido consideradas ciudadanos dominicanos toda su vida, tendrán que solicitar su naturalización.

Los estándares legales internacionales requieren que el Gobierno restituya automáticamente la nacionalidad de todos los individuos afectados por la decisión y que se respete sus derechos adquiridos. Un procedimiento simple y rápido es necesario a fin de que las personas puedan obtener documentos de identidad.

El 23 de septiembre, una decisión del Tribunal Constitucional de la República Dominicana introdujo una nueva interpretación de los criterios para la adquisición de la nacionalidad dominicana para los hijos de migrantes irregulares nacidos en el territorio.

El Tribunal decidió aplicar este nuevo criterio retroactivamente a 1929 y como resultado concluyó que varias generaciones de dominicanos de

ascendencia haitiana, entre ellos muchos oficialmente registrados como ciudadanos dominicanos al nacer, ya no cumplen con los criterios para tener la nacionalidad dominicana.

El ACNUR enfatiza que los individuos afectados por la decisión no son migrantes y que tienen raíces profundas en República Dominicana. La Organización insta a la República Dominicana a reconocer esta situación y actuar a fin de solucionar este problema de derechos humanos.

El ACNUR tiene el mandato otorgado por la Asamblea General de identificar, prevenir y reducir la apatridia, así como proteger a las personas apátridas.

END

UNHCR
Communications
Service

HQP100
P.O. Box 2500
CH-1211 Geneva 2

Tel +41 22 739 85 02
Fax +41 22 739 73 14
www.unhcr.org
@RefugeesMedia

